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هدیه به خوانندگان

حضرت آیت الله مجتهدی تهرانی)ره(: تقوا یعنی اینکه اگر 
یک هفته مخفیانه از همه کارهای ما فیلم گرفتند و در تلویزیون 

پخش کردند، ناراحت نشویم.

اخبار ادبی و هنری
پاسخ دندان شکن به توهین سعودی

پاسخ دندان شکن مجری ایرانی به توهین استراتژیست کویتی به ایران، وی 
را میخکوب کرد.

به گزارش میزان، »محمد پیشــگر« مجری شبکه العالم در یک برنامه زنده 
تلویزیونی از »فهد الشلیمی« استراتژیست کویتی طرفدار سعودی ها، پرسید: چرا 
عربســتان، فیلم اصلی دوربین های کنترل و نظارت که از فاجعه منا ضبط شده 

است را منتشر نمی کند.
»الشلیمی«، که به جای پاســخ به سوال مجری شبکه العالم، سعی کرد با 
فرافکنی، از پاسخ به سوال مجری شانه خالی کند، گفت: در این زمینه فیلم هایی 
)توســط مردم( گرفته شده و روی واتس آپ منتشر شده است، البته در صورتی 

که شما در ایران واتس آپ و توئیتر داشته باشید!
مجری شــبکه العالم با زیرکــی گفت: نه تنها واتــس آپ، بلکه تکنولوژی 

هسته ای هم داریم.
استراتژیســت حامی رژیم ســعودی، که در مقابل این پاســخ دندان شکن 

درمانده شده بود، به ناچار و به تکرار گفت: بله خوب هست...! خوب هست.
شروع ضعیف »هفت« جدید

فصل سوم برنامه »هفت« با شروعی بسیار ضعیف روی آنتن رفت.
به گزارش خبرنگار کیهان، برنامه سینمایی شبکه سوم سیما با تغییر مجری 
و شــیوه اجرا، از جمعه شب گذشته پخش خود را از سر گرفت. اما درحالی که 
این تغییرات با هدف ارتقا و افزایش تأثیرگذاری این برنامه صورت گرفته است، 

علاقه مندان سینما شاهد برنامه ای نه چندان درخور شأن سینما و سیما بودند.
اجرای بســیار ضعیف و فاقد گیرایی و تأثیرگذاری و تناقض های محتوایی 
پی در پی و آشــکار، برای نخســتین قســمت سری ســوم برنامه هفت نتیجه 
خوشــایندی دربر نداشــت. علاوه بــر اینکه خود مجری برنامه بــه کرات و در 
آیتم های مختلف، نظرات خودش را نقض می کرد، کارشناسان برنامه نیز مباحث 
چندان مفیدی را برای بهبود وضع سینما ارائه نکردند. همچنین ساختار برنامه 
نیز بســیار کسل کننده و فاقد جذابیت بود. در حالی که شعار برنامه که مدام از 

زبان مجری و دیگران تکرار می شد، »نجات سینمای ایران« بود!
امید اســت این برنامه که برخلاف گذشته به طور تولیدی و غیرزنده تهیه 
می شود، در ادامه راه، ابتدا به بهبود محتوا و ساختار خود بپردازد و سپس به فکر 

نجات سینمای ایران بیفتد!
پرفروش ترین فیلم تاریخ سینمای ایران

فیلم »محمد رســول الله)ص(« در آســتانه کســب رتبه نخست فروش در 
سینمای ایران است.

به گزارش خبرنگار کیهان، فیلم »محمد رسول الله)ص(« به کارگردانی مجید 
مجیدی پس از گذشت حدود یک ماه از اکران، همچنان با استقبال مردم مواجه 
اســت. این فیلم که هم اکنون به فروشی نزدیک به 9 میلیارد تومان دست یافته 
اســت، در روزهای آتی رکورد پرفروش ترین فیلم تاریخ سینمای ایران را خواهد 
شکســت. این فیلم، پیش از این در جشنواره مونترال کانادا نیز با استقبال قابل 

توجهی مواجه شده بود.
گفتنی اســت، فیلم »محمد رســول الله)ص(« به روایت ولادت، کودکی و 

نوجوانی پیامبراعظم)ص( می پردازد.
واکنش بی بی سی 

به اقتدار سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
دیروز پس از اینکه فرمانده ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اقتدار سپاه را 
به رخ آل ســعود کشید، بی بی ســی اظهارات سرلشکر جعفری را به عنوان تیتر 

نخست خود برگزید.
به گزارش کیهان، بی بی ســی در ســایت خود نوشت: سرلشکر محمدعلی 
جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران ایران، گفت این نهاد آماده »واکنش سریع و 
خشن« به حادثه مرگبار حج است و وعده داد که سپاه »انتقام سخت این جنایت 

هولناک را از آل سعود خواهد گرفت«.
بی بی سی فارسی طی روزهای گذشته تلاش کرد تا ضمن مقصر جلوه دادن 
حجاج در بروز فاجعه منا، رژیم وهابی آل سعود را از تقصیراتش مبرا معرفی کند!

تمجید ضرغامی از گوینده خبر
از  صداوســیما  ســابق  رئیــس 
شریفی مقدم گوینده شبکه خبر که در 
حین اعلام خبر مربوط به جانباختگان 

فاجعه منا گریسته بود، تمجید کرد.
 به گزارش کیهان، عزت الله ضرغامی 
در صفحه شخصی خود در فضای مجازی 
نوشت: قاعده کلی اجرای خبر آن است 
که فــارغ از عواطف و احساســات و یا 
لحن جانبدارانه به خبر پرداخته شــود، 

تا اعتمادسازی لازم نســبت به مخاطبان دچار خدشه نشود. اما این عمل کلی 
نیز استثنائات خاص خود را دارد. ازجمله همین حال سرکار خانم شریفی مقدم 
در قرائت خبر شهدای فاجعه مناست. محتوای غمبار خبر به گونه ای بود که به 
طور کاملا طبیعی و صادقانه گوینده را تحت تأثیر قرار داد و در نتیجه اثربخشی 

خبر را صدچندان کرد.
فراخوان کارتون و کاریکاتور »آل سقوط«

مســابقه کارتون و کاریکاتور »آل سقوط« در اعتراض به عاملان فاجعه منا 
برگزار می شود.

فراخوان این مسابقه توسط حوزه هنری خراسان رضوی به مرکزیت بجنورد 
منتشر شده است.

در این فراخوان آمده است: دبیرخانه دائمی کاریکاتور حوزه هنری خراسان 
شــمالی ضمن ابراز تأســف و ناراحتی از این فاجعه غم بــار، فراخوان کارتون و 
کاریکاتور مســبّبان و عاملین این فاجعه که همان حکومت آل سعود است را با 
عنوان »آل ســقوط« برگزار می نماید تا از این طریق هنرمندان اعتراض خویش 
را به نقش آل ســعود در ایجاد فجایع انســانی در منطقه نشان دهند که از آن 
جملــه؛ حمایت آل ســعود از داعش در عراق و ســوریه، حمله به مردم مظلوم 
یمن و بمباران دائم این کشــور، نقش آفرینی و حمایت از حکومت ظالم بحرین 
در کشــتار مردم آن کشــور و فاجعه اخیر منا است که نشان از مدیریت غلط و 
بی لیاقتی آل سعود دارد. هنرمندان می توانند آثار خود را حداکثر تا پانزدهم مهر 
به دبیرخانه دائمی جشنواره سراسری کاریکاتور حوزه هنری خراسان شمالی به 

نشانی الکترونیکی cartoonhoze@gmail.com ارسال نمایند.
استقبال العربیه از اظهارات ضد ایرانی 

نویسنده نشریات زنجیره ای
ســایت تلویزیون سعودی العربیه به استقبال نویســنده ضدایرانی نشریات 

زنجیره ای و وکیل مدافع رسانه ای خاندان هاشمی شتافت!
العربیه که به دلیل مواضع اسرائیلی پسند به عنوان العبریه مشهور شده است، 
به انعکاس اظهارات ضد ایرانی صادق زیباکلام و حمایت وی از خاندان سعودی 

پرداخت و از قول او ایرانیان را به نژادپرستی متهم کرد.
زیباکلام اســتاد علوم سیاسی دانشــگاه تهران و نویسنده روزنامه شرق، در 
مقالــه ای در صفحه فیس بوک خود، تاکید کرد: حادثه منا مستمســک و بهانه 
مناسبی شد برای بسیاری از ایرانیان تا دق ودلی شان را بر سر عرب ها خالی کنند.
وی همچنیــن نوشــت: از مردم عــادی که بگذریم می رســیم به واکنش 

مسئولین. در یک نگاه کلی ابراز بعض و کینه آنها از مردم عادی کمتر نبود.
گفتنی اســت زیباکلام قبلا، بابک زنجانی- مفســد اقتصادی- را یک نخبه 

اقتصادی معرفی کرده بود!
محمد هاشمی رئیس دفتر هاشمی رفسنجانی نیز به تبرئه خاندان سعودی 
در ایجاد فاجعه منا پرداخت اما به دلیل فشار افکار عمومی حرف خود را به طرز 

ناشیانه ای پس گرفت!

رهبر انقلاب اسلامی با عفو یا تخفیف مجازات 
تعدادی از محکومان موافقت کردند

به مناسبت اعیاد سعید قربان و غدیر خم، حضرت آیت الله العظمی 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی با پیشنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل 
مجازات 630 نفر از محکومانِ محاکم عمومی و انقلاب، سازمان قضایی 

نیروهای مسلح و تعزیرات حکومتی موافقت کردند.
آیت الله آملــی لاریجانی رئیس قوه قضائیــه در نامه ای به رهبر 
معظم انقلاب اســلامی به مناسبت اعیاد ســعید قربان و غدیر خم، 
پیشــنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات 630 نفر از محکومانی را 
که در کمیســیون مرکزی عفو و بخشودگی قوه قضائیه واجد شرایط 
لازم تشخیص داده شده اند، ارائه کرد که این پیشنهاد مورد موافقت 

رهبر انقلاب قرار گرفت.

پای درس علی)ع(

پرهیز از آغازگری در مبارزه
امام علی)ع( خطاب به فرزندش امام حسن مجتبی)ع(: کسی را به 

پیکار دعوت نکن! اما اگر تو را به نبرد خواندند، بپذیر، زیرا آغازگر 

پیکار، تجاوزکار و تجاوزکار شکست خورده است.
نهج البلاغه - حکمت ۲33

علی لاریجانی در دیدار با رئیس مجلس کرواسی: 
حادثه منا در اجلاس بین المجالس اسلامی 

در حال پیگیری است

با استقبال مقامات بلندپایه صورت گرفت

بازگشت پیکر مطهر اولین گروه از جان باختگان فاجعه منا
سرویس سیاسی –

روز گذشته اولین گروه از پیکرهای جان باختگان 
منا به کشور بازگشت و مورد استقبال سران قوا قرار 
گرفت. مراسم تشییع این حجاج مظلوم امروز صبح 

در تهران انجام می شود.
464 حاجــی ایرانی کــه لباس احرام پوشــیده بودند 
این لباس ســفید تبدیل به کفن آنان شــد تا نشانی باشد 
بر بی کفایتی حاکمانی که خود را خادم حرمین شــریفین 
می دانند و به فرموده حضــرت روح الله خائنین به حرمین 

شریفین هستند و مستحق لعن و نفرین ابدی مومنین .
 دیروز قبــل از ظهر هواپیمای حامل ابدان مطهر 104 
جان باخته منا وارد کشور شد و در مراسمی رسمی سران قوا، 
رئیس دفتر مقام معظم رهبری و جمع دیگری از مسئولان 
و از جمله نماینــدگان مجلس به این پیکرهای مطهر ادای 

احترام کردند. 
با وجودی که مسئولان امر از مردم خواسته بودند تا در 
فرودگاه مهرآباد برای استقبال از این بدن های مطهر حاضر 
نشــوند ولی مردم عزادار به صورت گســترده و با چشمانی 
اشــکبار پشت درهای ورودی ســالن فرودگاه چشم انتظار 
بودنــد تا بلکه بتوانند اندکــی از داغ مصیبتی عظیم که بر 
دوش خانواده های مصیبت زده سنگینی می کرد را بر دوش 

خود بکشند و با هم وطنان خود همدردی کنند. 
پیکرهای از حج برگشته بر دوش نیروهای دژبان ارتش 
بــا نواختن مارش عــزا از روی فرش قرمــزی که مزین به 
گل های معطر بود، به ســمت جایگاه رفت و ســران قوا به 
منظور ادای احترام به اطراف این اجســاد مطهر آمدند و هر 

کدام شاخه گلی را روی تابوت ها گذاشتند.
پس از ادای احترام سران قوا به پیکر قربانیان فاجعه منا، 

دکتر روحانی برای سخنرانی پشت تریبون رفت.
لازم باشد از زبان اقتدار استفاده خواهیم کرد 

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان 
در مراسمی که به مناسبت ورود اجساد جان باختگان حادثه 
منا به کشورمان صبح دیروز و با حضور سران سه  قوه برگزار 
شد با تسلیت این فاجعه به خانواده های داغدار ، اظهار داشت: 
نخستین گام از اقداماتی که قرار بود دولت جمهوری اسلامی 
ایــران انجام دهد به منصه ظهور رســید و امروز تعدادی از 
قربانیان حادثه منا به کشــور بازگردانده شدند و قرار است 
طی مراسمی رسمی در اســتان هایی که حجاج آنها کشته 

شده اند، مراسم برگزار شود.
روحانی شناسایی ســایر اجساد حجاج ایرانی را دومین 
اقدام ضروری دانست که باید انجام بگیرد و تأکید کرد: باید 
روشــن شود که آیا افرادی در این حادثه مقصر بوده اند یا نه 
؛ چنانچه ثابت شود که عده ای از مأمورین مقصر بوده اند به 

هیچ عنوان از خون عزیزانمان نخواهیم گذشت.
رئیس جمهور با بیان اینکه زبان ما زبان عواطف، برادری 
و ادب بود، اظهار داشــت: در جای لازم از ســوی جمهوری 
اســلامی ایران زبان دیپلماسی استفاده شد اما چنانچه لازم 
باشد جمهوری اسلامی ایران از زبان اقتدار خود نیز استفاده 

خواهد کرد.
روحانی تصریح کرد: حقیقت این مسئله باید بطور کامل 
و از طریــق یک کمیته حقیقت یاب با حضور همه ملت های 
اسلامی روشن شود و کشورهای اسلامی بدانند که چرا این 
فاجعه به وقوع پیوســت و مطمئن شــوند که در سال های 

آینده دیگر شاهد چنین حادثه ای نخواهند بود.
وی بــا تأکید بــر اینکه در این آزمــون ملت و مقامات 
جمهــوری اســلامی ایران از ایــن آزمون ســرافراز بیرون 
آمدند به تلاش و اقدامات وزرای بهداشــت، کشور، خارجه 
و ســازمان حج و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری اشــاره 
و خاطرنشــان کرد: از مقام معظــم رهبری به خاطر درایت 
و بیان مقتدرانه شــان در این حادثه و فاجعه تشکر می کنم 
و امیدواریم که شــاهد اتحاد، وحدت و همبستگی در کشور 

باشیم.
همه احتمالات را بررسی می کنیم 

حجت الاسلام سیدمحمود علوی وزیر اطلاعات نیز در 
حاشیه مراسم استقبال از پیکر جان باختگان حادثه منا در 
فرودگاه مهرآباد در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه آیا وزارت اطلاعــات به اطلاعاتی درباره از 

پیش طراحی شــدن حادثه منا دســت یافته است گفت: 
هنوز به چنین نتیجه ای نرســیدیم اما همه چیز محتمل 

است.
وی خاطرنشــان کــرد: همــه احتمالات را مــورد کار 
کارشناســی قرار می دهیم و نتیجه آن را به استحضار ملت 

خواهیم رساند.
وزیر اطلاعات همچنین گفت: حکومت عربستان اگر در 
همان لحظه اول احســاس همدردی می کرد و روش انسانی 
و اخلاقــی را در پیش می گرفت قطعا بر روی نگاه ملت های 
دنیا تأثیرگذار می توانســت باشــد اما متأســفانه حکومت 
عربستان به جای برخورد انسانی و عاطفی روش نابخردانه و 
غیرعاقلانه ای را در پیش گرفت که این قضیه صورت فاجعه 

را به جنایت تغییر داد.
پیگیری حقوقی حادثه منا را دنبال می کنیم

محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت نیز پس از پایان این 
مراســم در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ما اکنون در حال 
انتقال پیکر جانباختگان به کشور هستیم و همچنین حضور 

سایر حجاج ایرانی را به داخل کشور فراهم می کنیم.
وی همچنین تاکیــد کرد: پیگیری حقوق جانباختگان 

حادثه منا را دنبال خواهیم کرد.
دعوت دولت از مردم 

هیئت دولت در بیانیه ای از عموم مردم برای شرکت در 
مراسم تشییع و یادبود جان باختگان فاجعه منا که روز یک 
شنبه در تهران و همه استان های کشور بطور همزمان برگزار 

خواهد شد دعوت به عمل آورد.
در اطلاعیه دولت آمده اســت: هیئت دولت جمهوری 
اســلامی این مصیبت بزرگ را به ولی عصر امام زمان عجل 
الله تعالی فرجه الشــریف، مقام معظم رهبری، بازماندگان و 
عموم ملت مســلمان ایران تسلیت می گوید و همگان را به 
شــرکت در مراسم یادبود و بزرگداشــت این عزیزان که در 
تهران و همه اســتانها و به صورت همزمان برگزار می شود، 

دعوت می نماید.
در ادامه این اطلاعیه تصریح شــده است: این مراسم در 
تهران در حسینیه امام خمینی با حضور مقام معظم رهبری، 
رئیس جمهور، هیئت وزیران، مقامات لشــگری و کشوری و 
مردم متدین تهران در روز یکشنبه دوازدهم  مهر و از ساعت 

15/30 تا 17/30 برگزار می شود.

مراسم تشییع پیکر جانباختگان منا 
از مقابل دانشگاه تهران

خبر دیگر اینکه معاون سیاسی اجتماعی استاندار تهران 
با اشاره به انتقال پیکر 104 تن از جانباختگان فاجعه منا به 
کشور گفت: صبح یکشنبه پیکر جانباختگان طی مراسمی 

تشییع می شود.
شــهاب الدین چاوشی در گفت و گو با ایسنا درخصوص 
انتقال پیکر ســایر جانباختگان فاجعه منا گفت: مسئولان 
مشــغول هستند تا مراحل و تشــریفات این کار انجام شود 
وبه تدریج پیکر ســایر جانباختگان منتقل شود اما به دلیل 
مشکلاتی که در شناسایی جانباختگان وجود دارد، نمی توان 

زمان دقیقی تعیین کرد.
چاوشی تاکید کرد: به محض اینکه افراد ایرانی تشخیص 
داده شــوند به کشــور منتقل می شوند و ســایر مراحل در 
کشورمان انجام می شــود. امیدواریم این مراحل به سرعت 
انجام شــود و پیکر جانباختگان در اسرع وقت به کشورمان 

منتقل شود.
همچنین مهدوی مدیرکل روابط عمومی اســتانداری 
تهران نیز گفت: مراسم تشــییع عمومی پیکر جانباختگان 
فاجعه منا روز یکشنبه از ساعت 9 و 30 دقیقه از مقابل درب 

اصلی دانشگاه تهران برگزار می شود.
انتقال ابدان مطهر جانباختگان تا آخر هفته

دکتر سید حسن هاشمی وزیر بهداشت به همراه هیئت 
ایرانی که برای سرکشــی و رسیدگی به وضعیت مصدومان 
حادثه منا و همچنین انتقال ســریع تر پیکر جانباختگان به 
مکه ســفر کرده بود دیروز قبل از ظهر بــه همراه تعدادی 

از خانواده های جانباختگان وارد فرودگاه امام خمینی شد. 
وزیر بهداشــت پس از بازگشت از عربستان در فرودگاه 
بین المللی امام خمینی به خبرنگاران گفت: تا آخر این هفته 
همه اجساد جانباختگان به کشور منتقل می شود و با توجه 
به اینکه هویت بعضی از اجســاد ناشناخته است، می بایست 

آزمایش های لازم بر روی آنها انجام شود.
وزیر بهداشت با اعلام اینکه پیش بینی می شود بیش از 
150 پیکر از پیکرهای جانباختگان در روز اول وارد کشــور 
شود، تاکید کرد: از مسئولان ســعودی خواسته ایم از دفن 

جانباختگان ایرانی در این کشور پرهیز کنند.
وی بــا تاکید بر اینکه همچنان در ارتباط مســتقیم با 

وزیر بهداشــت عربستان هستم و کارها را از تهران پیگیری 
می کنــم، افزود: پیگیری های ما تــا زمانی که آخرین نفر از 
زائران ایرانی که به عربســتان عزیمــت کرده اند بازگردند و 

اجساد جانباختگان تحویل شود، ادامه خواهد یافت.
وزیر بهداشــت با اشاره به تغییر نگاه مسئولان سعودی 
در روزهای گذشــته نسبت به وضعیت مجروحان، مفقودان 
و جانباختگان ایرانی در عربســتان افزود: آنچه که از شواهد 
و قرائن بدســت آمده، این است که آنها نیز آمادگی چنین 
فاجعه ای را نداشــته و آن را پیش بینی نمی کردند ؛ اما آنچه 
مســلم است این اســت که فاجعه بزرگی رخ داد که باعث 

بی آبرویی دولت عربستان شد.
به گزارش مهر هاشــمی با اشاره به اینکه هویت اجساد 
مجهول الهویه در کشورمان شناسایی خواهد شد، ادامه داد: 
 DNA برای آن تعداد از اجسادی که نیاز به انجام آزمایش

داشته باشند، این آزمایش در کشور انجام خواهد شد.
وی با اشاره به زمان بر بودن انجام آزمایش های لازم برای 
تشخیص هویت اجساد جانباختگان مجهول الهویه، گفت: ما 
از مسئولان ســعودی خواســتیم که کار شناسایی اجساد 

جانباختگان ایرانی در داخل کشورمان انجام شود.
فرمایشات مقتدرانه رهبر انقلاب 

حجاج ایرانی را دلگرم کرد 
حســین طلا نماینده تهران که در مراســم حج امسال 
حضور داشــته و به تازگی به ایران مراجعت کرده است در 
گفتگو با مهر در تشــریح وضعیت حجاج بعد از فرمایشات 
مقــام معظم رهبری، گفــت: بعد از فاجعه منــا، نگرانی و 
اضطــراب زیــادی میان حجاج وجود داشــت و احســاس 
می کردند هیچ پناهی در کشور غریب ندارند. در این شرایط 
فرمایشــات مقتدرانه رهبر انقلاب، امید را بین حجاج زنده 
کرد و آنها از اینکه نظام این گونه پشــت اتباع خود ایستاده 

است، دلگرم شدند.
نماینده مــردم تهران اظهار داشــت: در شــبکه های 
اجتماعــی بارها تصویر مقایســه پاســپورت های ایرانی و 
آمریکایی را دیده بودم. در پشت پاسپورت آمریکایی ها آمده 
بود: »هر کس دارای این پاسپورت است، ارتش آمریکا از او 
پشــتیبانی می کند« و در پشت پاسپورت های ایرانی نوشته 

بود: »هر گونه سوءاستفاده پیگرد قانونی دارد«.
وی ادامه داد: فرمایشــات مقام معظم رهبری ثابت کرد 
که ارتش و قوای مســلح ایران با تمام قدرت در عمل پشت 
اتباع خود ایستاده اند و آنچه پشت پاسپورت آمریکایی ها بود، 
در عمل در خصوص دارندگان پاسپورت ایرانی ها وجود دارد.

باید با زبان اقتدار با جهان صحبت کرد 
طلا تصریح کرد: قبل از فرمایشات مقام معظم رهبری، کار 
در کارگزاری حج به سختی جلو می رفت. علی رغم اینکه دولت 
در دو سال گذشته به تمام کشورهای منطقه و جهان روی خوش 
نشان داد و تلاش کرد از طریق گفتگو، ارتباط ایران با کشورهای 
منطقه را قوی تر کند، اما عربســتان حتی به وزیر ارشاد ما ویزا 
نداد که برای پیگیری فاجعه منا در این کشور حضور یابد. بقیه 

مسئولان هم از مسیر دیگری وارد عربستان شدند.
نماینده مردم تهران با تاکید بر اینکه بعد از فرمایشات 
مقتدرانــه مقام معظــم رهبری گره ها باز شــد، گفت: این 
موضوع نشــان داد که باید با زبان اقتدار و نه فقط گفتگو و 

لبخند با کشورهای منطقه و جهان صحبت کرد.
وی ادامه داد: زمانی که آقای قاضی زاده هاشــمی وزیر 
بهداشــت به عربستان آمدند، معاون وزیر عربستان با ایشان 
دیدار کرد که این اقدام خــارج از عرف دیپلماتیک بود، اما 
بعد از فرمایشــات رهبری، وزیر بهداشت عربستان با آقای 

قاضی زاده تماس گرفت و درخواست دیدار کرد.
نماینده مــردم تهران در مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: پیش از فرمایشــات مقــام معظم رهبری و بعد 
از فاجعه منا، برخورد مقامات بزرگ و کوچک عربســتان 
با اتباع ایرانی بسیار خشــن بود؛ حتی در بیمارستان ها با 
اتباع ایرانی برخورد خوبی نداشــتند و وقتی متوجه شدند 
که بیمار، ایرانی اســت، ســرم را از دست او می کشیدند و 
در مســجدالحرام نیز با کوچک ترین رفتــار اتباع ایرانی، 
برخورد بسیار خشنی صورت می گرفت اما بعد از فرمایشات 
مقتدرانه رهبری، این برخوردها تعدیل شــده و به احترام 

همراه با ترس تبدیل شد.

خدمت رسانی اتوبوسرانی تهران  
به شرکت کنندگان درمراسم  تشییع شهداي منا

شــرکت واحد اتوبوسرانی تهران به شــرکت کنندگان در مراسم امروز تشــییع پیکرشهدای فاجعه منا 
خدمت رسانی می کند.

شرکت واحد اتوبوسرانی تهران  از ساعت 8 صبح امروز،  اقدام به جابجایی شهروندان از میادین زیر به دانشگاه تهران برای 
شرکت در مراسم تشییع پیکر حجاج شهید منا می نماید. محل استقرار سرویس ها عبارتند از :

میدان خراسان ) بلوار قیام( ،میدان رسالت ، شهرک شهید محلاتي ، فلکه دوم تهرانپارس ، نازي آباد ، راه آهن ، میدان 
آزادي، فلکه دوم صادقیه ، شهرري و پایانه شهید سروري.

بنابر اعلام روابط عمومی شرکت واحد در پایان مراسم هم شرکت کنندگان از محل هاي مشخص شده، به مبادي اولیه 
بازگشت داده خواهند شد.

سیاســی از جمله نمایندگان مجلس به این عمل وزیر خارجه که 
از مدت ها پیش در رسانه های همسو با دولت برای آن برنامه ریزی 
و تحلیل نوشــته شده بود، واکنش نشــان داده و به شدت آن را 

محکوم کردند. 
بزک  کردن شــیطان بزرگ از ســوی روزنامه های زنجیره ای 
اصلاح طلب مدت هاســت که به مســیر یکنواختی تبدیل شــده 
اســت، به صورتی که این روزنامه ها از مدت هــا پیش پا به میانه 
میدان گذاشــته بودند تا دلال رابطه ای شــوند کــه در این رابطه 
رئیس جمهور کشورمان در سفر به نیویورک مقر سازمان ملل متحد 
بــا رئیس جمهور آمریکا دیدار و گفت  و گو کند و یا دیدارهایی در 
سطوح بالای دیپلماتیک میان ایران و سران آمریکایی اتفاق بیفتد 
و تابویی که نزدیک 4 دهه گذشــته در رابطه میان ایران و شیطان 

بزرگ شکل گرفته بود، بشکند. 
همواره تیترها و مطالبی در جهت عادی سازی این گونه اتفاق ها 
که به شکستن تابوهای جمهوری اسلامی می انجامد در صفحه اول 
این روزنامه های حامی آمریکا دیده شــده و بارها تیترهایی تحت 
عنــوان »دو رئیس جمهور در یک قاب«، »امشــب دیدار اوباما با 
روحانی« و »جهان غافلگیر شد؛  نیم ساعتی که تابوی 35 ساله را 
شکست« بر جلد و صفحات اول نشریات و روزنامه های زنجیره ای 

منتشر شده است.
اما هفته گذشته خبری از سوی رسانه ها مخابره شد که تعجب 
همه را برانگیخت. پایگاه خبری غربی »بلومبرگ« نوشت: »باراک 
اوبامــا رئیس جمهور آمریکا و وزیر خارجه ایران که برای نشســت 
مجمع عمومی ســازمان ملل در نیویورک به ســر می برند، با هم 

دست دادند.«
امــا نکتــه قابل تامــل واکنش هــای گســترده روزنامه ها و 
نشــریات اصلاح طلــب بــه دیپلماســی اتفاقی دولــت بود که 
همــراه با ذوق زدگی شــدید آن را »مواجهــه عزتمندانه« قلمداد 

کردند.

دیداری که برای اصلاح طلبان تاریخی شد!
روزنامــه زنجیره ای آرمان امروز با اشــاره بــه دیدار ظریف با 
اوباما این دیدار را اتفاقی و در عین حال تاریخی خواند و نوشــت: 
میلیاردهــا نفر در طول یک روز بــا هم خوش و بش می کنند و با 
رتبه و سران کشورهای  هم دست می دهند. ده ها سیاستمدار عالی 
جهان در طــول گردهمایی بزرگ مجمع عمومی ملل متحد و در 
نمایندگی کشورها و اتاق های از پیش آماده شده با یکدیگر به گپ 
و گفــت پرداخته و به رایزنی با یکدیگر می پردازند اما حکایت این 
دســت، این خوش و بش، این دیدار اتفاقی و این برخورد راهرویی 
چیز دیگری اســت، آنقدر مهم و متفاوت که بلافاصله به سرخط 

خبرهای رسانه های جهانی تبدیل می شود.
نویســنده روزنامه آرمان که از مدت ها پیــش دلال این دیدار 
اتفاقی شده و از آرزوی خود برای این دیدار در صفحات متعدد پرده 
برداشته بود در ادامه نوشت: به نظر می رسد پس از تابوشکنی سفر 
اول و گفت وگوی تلفنی دو رئیس جمهــوری و نیز دیدار روحانی و 
کامرون در سفر دوم که به نوبه خود تاریخی و فاقد سابقه بود، سفر 
سوم فاقد یک رویداد غیرمنتظره باشد. این انتظار با سخنرانی روحانی 
در مجمع عمومی و نیمه تمام گذاشتن سفر و پرواز هواپیمای حامل 
وی به سوی تهران در شرف تحقق بود که ناگهان بلومبرگ در نیمه 
شــب 7 مهرماه خبر از دیدار رودرروی باراک اوباما رئیس جمهوری 

آمریکا و محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران داد.
بر اســاس تحلیل این روزنامه، دولت بــه صورت قدم به قدم 
تابوها و خطوط قرمز را می شــکند، در ســال اول رئیس جمهور با 
اوباما تلفنی ســخن می گوید، در سال دوم با نخست وزیر انگلیس 
نشســته و بی حرمتی او به ایران و ایرانیــان را نظاره کرده و دم بر 
نمی آورد و در ســال سوم نیز وزیر خارجه با اوباما دیدار می کند تا 

حداقل در این سال نیز تابویی شکسته شده باشد. 
روی دیگر ســکه تحلیل آرمان امروز آن است که اگر امسال 
ظریف خط شکنی کرده و با اوباما دیدار کرد، در سال بعد قدم آخر 

توسط رئیس جمهور برداشته خواهد شد و این تابو به صورت کامل 
شکسته خواهد شد!

ابراز تاسف از عبور دیرهنگام از خط قرمز مصافحه با شیطان!
از ســوی دیگر روزنامه شــرق نیز با ذوق زدگی فراوان دیدار 
دوجانبه ظریف و اوباما را پوشش داده و از اینکه این تابوشکنی 15 

سال دیرهنگام صورت گرفته است، ابراز تاسف کرد. 
نویســنده شرق در گزارش خود از این دیدار به عنوان دومین 
تابوشــکنی یاد کرده و ادامه داده است: دومین تابو در سه دهه، در 
فاصله دو سال شکسته شد. دو سال بعد از گفت وگوی تلفنی کوتاه 
رؤسای جمهوری ایران و آمریکا؛ این بار اوباما و ظریف در حال خروج 
از سالن مجمع، با هم سلام و احوالپرسی کرده و دست داده اند. این 
تابو شاید می توانست 15 سال پیش بشکند، زمانی که بیل کلینتون، 
رئیس جمهوری آمریکا علاقه مند بود با رئیس جمهوری وقت ایران 

دیدار کند، اما رئیس دولت اصلاحات از آن دیدار سر  باز زد.
مگر ظریف وظیفه دیگری هم داشته است؟!

روزنامه زنجیری قانون نیز در تحلیلی با آســمان و ریســمان 
بافی هــای فراوان و اینکه دیدار ظریف و اوباما اتفاقی بوده اســت، 
نوشت: ملاقات د  ر راهرویی ]صورت گرفت[ که د  ری به هیچ سوی 
د  یگری برای گریز از این د  ید  ار وجود   ند  اشــته است. طرف ها سلام 
و احوالپرسی می کنند   و د  ست می د  هند  . د  ید  ار از قبل تعیین شد  ه 
نبود  ه اســت و قطعا هم این د  ید  ار نه معنای آغاز مذاکرات تازه ای 

د  ارد   و نه پایانی بر مذاکرات؛ تنها ملاقاتی اتفاقی بود  ه است.
این روزنامه در ادامه ضمن انتقاد شدید از منتقدین این دیدار 
زشت و هنجارشکن آورده است: چرا این د  ید  ارکوتاه تا این حد   باید 
  حساسیت برانگیز باشــد   و واکنش به وجود   بیاورد  ؟ ایران و آمریکا 
برای د  و ســال د  ر د  و ســوی میز د  ر حال مذاکره بــا هم بود  ه اند  و 
پیش از این نیز تماس تلفنی میان حســن روحانی، رئیس جمهور 
ایران و باراک اوباما همتای آمریکایی اش برقرار شد  ه است.از سویی 
آیا وظیفه وزیر امور خارجه یک کشــورد  قیقا مذاکره با بیگانگان و 

رفع مشکلات متاثر از روابط خارجی یک کشور نیست؟ کجای این 
د  ید  ار چند  د  قیقه ای می تواند   چنین واکنش هایی را برانگیزد  ؟

سرت رو بالا بگیر و خجالت نکش!
از سوی دیگر، روزنامه ابتکار در گفت و گویی با صادق زیباکلام 
که به اتخاذ مواضع شاذ و ضد ملی و میهنی مشهور است، به نقل 
از وی نوشــت: چرا به جای دســت دادن با اوباما از خودتان دفاع 

می کنید و می گویید اتفاقی بوده است؟!
صادق زیباکلام در این مصاحبه گفته است: من باید از محمدجواد 
ظریــف گلایه کنم که چرا به خاطر دســت دادن با رئیس جمهوری 
آمریکا از خودش در مقابل تندروها ضعف نشــان می دهد و می گوید 
این اتفاق کاملا تصادفی بوده؟! مگر ظریف چه گناه و جرمی مرتکب 

شده  است که تندروها نسبت به اقدام وی واکنش نشان داده اند؟!
انتقاد کارشناسان به تابوشکنی ظریف 

اما ســوی دیگر میدان وضع به گونه ای دیگر است. کارشناسان و 
فعالان سیاســی که همواره خطوط قرمز جمهوری اسلامی را مد نظر 
دارند این دیدار را تاریخی دانستند ولی نه آن چنان که زنجیری ها تلقی 
می کنند. کارشناسان دیدار ظریف و اوباما را عبوری تاریخی از خطوط 
قرمز اساسی نظام اسلامی خواندند که بیش از سه دهه است که آمریکا 
را شیطان بزرگ می خواند و جمهوری اسلامی با این استکبارستیزی به 

عنوان الگویی برای مستضعفان عالم تبدیل شده است. 
اگر دیدار اتفاقی بود چرا رسانه ای شد؟!

محمدصالــح جوکار نماینــده مردم یزد و عضو کمیســیون 
سیاست خارجی مجلس با ابراز شــگفتی از اطلاع رسانی اولیه در 
باره دیدار ظریف و اوباما از سوی خود هیئت ایرانی گفت: اگر واقعاً 
به قول خودشــان، این روبرو شــدن تصادفی صورت گرفته است، 

اطلاع رسانی در این باره چه معنایی دارد؟
حســن هانی زاده کارشناس مسائل سیاسی نیز در گفت و گو 
با فارس با بیان اینکه سیاست خارجی دولت یازدهم انعطاف بیش 
از حدی را در مقابل استکبار از خود نشان داده است تصریح کرد: 

گزارش خبری کیهان

ذوق زدگی رسانه های زنجیره ای
از دست دادن ظریف و اوباما

سرویس سیاسی- 
در حالی که رسانه های زنجیره ای دیدار 

و مصافحــه ظریف وزیر امــور خارجه با رئیس جمهــور آمریکا را 
بــه صورت ویژه بازتاب داده و آن را بــا ذوق زدگی غیرقابل وصفی 
یک تابوشــکنی بزرگ خواندند، از سوی دیگر کارشناسان و فعالان 

دست دادن ظریف با اوباما در چنین شرایطی دردناک است.
هانی زاده با بیان اینکه ظریف باید پس از حادثه منا ســریعا به 
تهران برمی گشــت و ریاســت کمیته پیگیری حادثه منا را شخصاً 
برعهده می گرفت، تصریح کرد: سیاست خارجه کشورمان در شرایط 
فعلی انعطاف بیش از حدی از خود نشان داده است، در حالی که ما 
این انعطاف را در آمریکا و عربستان نمی بینیم و این انعطاف کارایی 
ندارد،  اکنون عربســتان در مقابل اهانتــی که به حاجیان بیت الله 
الحرام کرده اســت هیچ پاسخی را به افکار عمومی نمی دهد و اگر 
آمریکا با ایران نرمش کرده اســت چگونه به هم پیمان خود اجازه 
می دهد که در یمن جنایت مرتکب شود و آمریکا، عربستان را تحت 

فشار قرار نمی دهد.
نمادی برای دیپلماسی ذلت 

محمدکاظم انبارلویی مســئول سیاسی حزب مؤتلفه اسلامی 
نیز دســت  دادن ظریف با اوباما را نماد دیپلماســی ذلت دولت در 
برابر دشمنان اســلام دانســت و گفت: اگر ظریف در رویارویی با 
رئیس جمهور آمریکا واکنش منفی نشــان مــی داد، به عنوان نماد 

مقاومت دیپلماسی ثبت می شد.
می خواهند این کارها عادی سازی شود 

علیرضا زاکانی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
نیز درباره دســت دادن وزیر امور خارجه کشورمان با رئیس جمهور 
آمریــکا در راهروی ســازمان ملل گفت: به نظــرم این کار یکی از 
خطاهای بسیار بزرگ بود، چرا که این ها می خواهند این مسئله را 
عادی سازی کنند و مسئله ای را که آمریکایی ها انتظار آن را داشتند 
و دنبال می کردند که به یک نوعی به یک حداقل هایی کمتر از این 
قانع باشــند. وی ادامه داد:  اینها در این مسیر دچار اشتباه بزرگی 
شده اند و امســال به یک نوع دیگری تکرار اشتباه صورت گرفت و 
امیدواریم که متنبه شده و دیگر این کار را نکنند و اینگونه با عزت 
و منزلت ایران اسلامی و با سرمایه بزرگی که در این 37 سال کسب 
کرده ایم و در میان مســتضعفین و مسلمین جایگاه رفیعی کسب 

کرده ایم خدشه ای وارد نکنند.
زاکانی با تأکید بر اینکــه نکته مثبتی در اینگونه کارها وجود 
ندارد خاطرنشــان کرد: با این کار آن داشــته ها را هم از دســت 
می دهیم لذا من معتقدم آقای ظریف خطای بســیار بزرگی کرد و 
این هم که بهانه بیاورند که اتفاقی و تصادفی است این یک شوخی 

است؛ امیدوارم که متنبه شود و راه خود را از ملت جدا نکنند.
مجتبی رحماندوســت نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی نیز از صدور بیانیه اعتراضی نمایندگان در واکنش به دست 

دادن وزیر امور خارجه با رئیس جمهور آمریکا خبر داد.

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: حادثه غمبار منا در اجلاس 
بین المجالس کشورهای اسلامی در حال پیگیری است و من نامه ای به 

این منظور تدوین و ارسال کردم.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اســلامی  روز گذشته با »یوسیپلکو« 

رئیس مجلس نمایندگان کرواسی دیدار و گفت وگو کرد.
 در ادامه علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در سخنانی در نشست 
مشــترک خبری با رئیس مجلس کرواســی اظهار داشت: خوشحالیم که رئیس 
پارلمان کرواسی در راس هیأتی از اعضای پارلمان این کشور و یک هیئت تجاری 
به ایران آمده است، پس از دیداری که بنده از کشور کرواسی داشتم و همچنین 
مذاکراتی که اخیرا در نیویورک با رئیس مجلس کرواســی داشتم، آقای »لکو« 

رئیس مجلس این کشور امروز به تهران آمد.
وی افزود:  احساس من این است که زمینه های همکاری اقتصادی، فرهنگی 
و علمی خوبی بین ایران و کرواســی فراهم است، در دیداری که ساعتی قبل با 
آقای »لکو« داشتم زمینه های سرمایه گذاری های مشترک در ایران و کرواسی را 
مورد بحث و بررســی قرار دادیم، قلمروهایی که تجار کروات می توانند در ایران 
فعالیت کنند را بررسی کردیم، همچنین قرار شد مذاکرات در اتاق بازرگانی ایران 

و با وزرای مربوطه کشورمان پیگیری شود.
رئیس مجلس تصریح کرد:  همکاری های دانشگاهی و علمی مورد علاقه دو 
طرف بود همچنین گســترش همکاری های فرهنگی و هنری زمینه دیگری بود 
که در دیــدار با آقای »لکو« دنبال خواهد شــد؛ همکاری های پارلمانی بین دو 
کشور بســیار صمیمانه اســت و ما از این ظرفیت برای گسترش سایر قلمروها 

استفاده خواهیم کرد.
بــه گزارش فارس لاریجانی بــا بیان اینکه در دیدار با آقــای »لکو« درباره 
گروه های تروریستی موجود در منطقه بحث و تبادل نظر کردیم، کرواسی کشور 
دوست ماست و ما سابقه تاریخی همکاری با کرواسی را داریم لذا امیدوارم سفر 
هیئت پارلمانی کرواسی به ایران در گسترش و توسعه روابط دو کشور موثر باشد.
رئیس مجلس در بخش دیگری از ســخنانش در پاسخ به سؤالی که درباره 
فاجعه منا بود، گفت: امروز خرسندیم که پیکر مقدس این عزیزان در حال انتقال 
به کشور اســت و امیدواریم پیکر ســایر جانباختگان نیز به کشور بازگردد و با 
احترام و تکریم تشییع شوند، بنده نامه ای به بین المجالس برای پیگیری فاجعه 
منا نوشتم و این موضوع در حال پیگیری است، موضوع مهم این است که از این 

فجایع دردآور دیگر نباید تکرار شود.


